

COLUNTAX

BULETIN FISCAL

29 iulie 2025

MAJORĂRI DE IMPOZITE ȘI TAXE CONFORM LEGII NR. 141/2025 PRIVIND UNELE MĂSURI FISCAL-BUGETARE

În Monitorul Oficial nr. 699/25.07.2025 a fost publicată Legea nr. 141/2025 privind unele măsuri fiscal-bugetare ("Legea").

Acest buletin prezintă cele mai importante modificări aduse de această lege Codului fiscal și Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 158/2005 privind concediile și indemnizațiile de asigurări sociale de sănătate.

COLUNTAX

REZUMAT

- Cota de **impozit pe dividende** a fost majorată de la 10% la 16% pentru dividendele brute distribuite începând cu 1 ianuarie 2026, pentru toate categoriile de beneficiari.
- **Impozitul suplimentar pe cifra de afaceri a instituțiilor de credit** a fost majorat de la 2% la 4% și se aplică în perioada 1.07.2025 – 31.12.2026.
- **Referitor la CASS:**
 - + persoanele fizice care au calitatea de pensionari vor datora CASS de 10% pentru veniturile din pensii, pentru partea care depășește suma lunară de 3.000 lei, pentru fiecare drept de pensie. Măsura este aplicabilă în perioada 1.08.2025 – 31.12.2027.
 - + au fost eliminate unele scutiri.
- **Începând cu data de 1 august 2025 au fost majorate cotele de TVA, astfel:**
 - + cota standard de TVA a fost majorată de la 19% la 21%;
 - + a fost introdusă cota redusă unică de 11%.
 - + se va aplica cota standard de TVA de 21% pentru livrarea de locuințe în cadrul politicii sociale.
Cota de 9% se va aplica pentru locuințele livrate în perioada 1 august 2025 – 31 iulie 2026, conform unor prevederi tranzitorii, în anumite condiții specifice.

COLUNTAX

ÎN DETALIU

Modificări și completări aduse Codului fiscal

Impozitul pe dividende

- **Cota de impozit pe dividende a fost majorată de la 10% la 16% și se va aplica pentru dividendele brute distribuite începând cu 1 ianuarie 2026, respectiv începând cu prima zi a anului fiscal modificat care începe în anul 2026.**
- Măsura se aplică pentru toate categoriile de beneficiari, persoane fizice române și persoane fizice nerezidente, persoane juridice române și persoane juridice nerezidente.
- În cazul dividendelor distribuite în baza situațiilor financiare interimare întocmite în cursul anului 2025/anului fiscal modificat care începe în anul 2025, cota de impozit pe dividende este de 10%, fără recalcularea impozitului pe dividendele respective, după regularizarea acestora pe baza situațiilor financiare anuale aferente exercițiului financiar 2025/anului fiscal modificat care începe în anul 2025.
- **A fost păstrată scutirea de impozit pentru dividendele brute distribuite persoanelor juridice române, cu îndeplinirea condițiilor specifice.**
- **În continuare se aplică scutirea de impozit pe dividende conform Directivei privind dividendele și prevederile mai favorabile ale convențiilor de evitare a dublei impuneri încheiate de România cu alte state.**

COLUNTAX

Impozitul suplimentar pentru instituțiile de credit

- **Instituțiile de credit datorează suplimentar impozitului pe profit un impozit specific pe cifra de afaceri calculat prin aplicarea asupra cifrei de afaceri a următoarelor cote de impozitare:**
 - ✚ 2%, pentru perioada 1 ianuarie 2025 – 30 iunie 2025 inclusiv,
 - ✚ cota majorată de la 2% la 4%, pentru perioada 1 iulie 2025 – 31 decembrie 2026 inclusiv;
 - ✚ 2%, pentru perioada 1 iulie 2025-31 decembrie 2026 inclusiv, prin excepție, pentru instituțiile de credit care dețin o cotă de piață mai mică de 0,2% din totalul activelor nete ale sectorului bancar din România, definită conform Legii.

TVA

Majorarea cotelor de TVA de la 1 august 2025

- **A fost majorată cota standard de TVA de la 19% la 21%.**
- **Cota redusă de TVA de 5% a fost majorată la 11% și se aplică pentru următoarele livrări de bunuri și servicii:**
 - ✚ livrarea de manuale școlare, cărți, ziare și reviste;
 - ✚ serviciile constând în permiterea accesului la castele; muzee, case memoriale, monumente istorice, monumente de arhitectură și arheologice, grădini zoologice și botanice;
 - ✚ livrarea către persoanele fizice și juridice de lemn de foc;
 - ✚ livrarea de energie termică în sezonul rece, destinată anumitor categorii de consumatori.

COLUNTAX

- **Cota redusă de TVA la 9% a fost majorată la 11% și se aplică pentru următoarele livrări de bunuri și servicii:**
-  **livrarea de medicamente de uz uman;**
 -  **livrarea următoarelor bunuri: alimente, inclusiv băuturi, destinate consumului uman și animal, animale și păsări vii din specii domestice, ale căror coduri NC se stabilesc prin normele metodologice, cu excepția:**
 - băuturilor alcoolice;
 - băuturilor nealcoolice care se încadrează la codul NC 2202;
 - alimentelor cu zahăr adăugat, al căror conținut total de zahăr este de minimum 10 g/100 g produs, altele decât laptele praf pentru nou-născuți, sugari și copii de vârstă mică;
 - suplimentelor alimentare definite de Legea nr. 56/2021 privind suplimentele alimentare.
 -  **cazarea în cadrul sectorului hotelier sau al sectoarelor cu funcție similară, inclusiv închirierea terenurilor amenajate pentru camping;**

În perioada 1 august - 31 octombrie 2025, se vor monitoriza încasările din sectorul HoReCa, iar în funcție de rezultatul analizelor efectuate se va decide cu privire la cota de TVA care urmează să fie aplicată acestui sector.
 -  **serviciile de restaurant și de catering, cu excepția băuturilor alcoolice, precum și a băuturilor nealcoolice care se încadrează la codul NC 2202.**
 -  **serviciile de alimentare cu apă și de canalizare;**
 -  **livrarea apei pentru irigații în agricultură;**
 -  **livrarea de îngrășăminte și pesticide de tipul celor utilizate în mod normal în producția agricolă, inclusiv cele chimice, semințe și alte produse agricole destinate însămânțării sau plantării, precum și prestările de servicii de tipul celor utilizate în mod normal în producția agricolă, prevăzute prin ordin comun al ministrului finanțelor și al ministrului agriculturii și dezvoltării rurale.**

COLUNTAX

➤ **Cota redusă de 9% crește la 21% pentru:**

- ✚ livrarea de medicamente de uz veterinar;
- ✚ livrarea de plante și ingrediente utilizate în prepararea alimentelor, semințe, hrană pentru albine;
- ✚ livrarea de locuințe cu o suprafață maximă utilă de 120mp și a căror valoare nu depășește 600.000 lei.
- ✚ livrarea și instalarea de panouri fotovoltaice, panouri solare termice, pompe de căldură și alte sisteme de încălzire de înaltă eficiență, cu emisii scăzute, inclusiv a kiturilor de instalare, precum și a tuturor componentelor necesare achiziționate separat, destinate locuințelor/clădirilor administrației publice centrale sau locale, cu excepția societăților comerciale.

Livrarea locuințelor ca parte a unei politici sociale

➤ **Pentru livrarea locuințelor ca parte a politicii sociale nu se mai aplică cota redusă de TVA de 9% (cât este în prezent). Pentru acestea se va aplica noua cota standard de TVA de 21%.**

➤ **Au fost introduse dispoziții tranzitorii, astfel:**

- ✚ **Persoana fizică, în mod individual sau în comun cu altă persoană fizică/alte persoane fizice, poate achiziționa în perioada 1 august 2025 – 31 iulie 2026, inclusiv, o singură locuință cu cota redusă de TVA de 9%, dacă se îndeplinesc în mod cumulativ următoarele condiții:**
 - a) locuința are o suprafață utilă de maximum 120 mp, exclusiv anexele gospodărești, și o valoare, inclusiv a terenului pe care este construită, care nu depășește suma de 600.000 lei, exclusiv TVA;**
 - b) locuința în momentul livrării, care nu poate depăși data de 31 iulie 2026, să poată fi locuită ca atare, conform condițiilor legale în vigoare la data încheierii actelor juridice între vii care au ca obiect plata în avans pentru achiziționarea unei astfel de locuințe.**
 - c) nu a achiziționat o altă locuință cu cotă redusă de TVA începând cu 1 ianuarie 2023, conform informațiilor din „Registrul achizițiilor de locuințe cu cota redusă de TVA”;**
 - d) a încheiat până la data de 1 august 2025 un act juridic între vii care are ca obiect plata în avans pentru achiziționarea unei astfel de locuințe.**

COLUNTAX

- ✚ **Pentru a beneficia de cota redusă de 9%, pe lângă condițiile prezentate mai sus, persoana fizică, în mod individual sau în comun cu altă persoană fizică/alte persoane fizice, pentru actele juridice între vii care au ca obiect plata în avans pentru achiziționarea unei locuințe, încheiate în perioada 3 iulie - 31 iulie 2025 inclusiv, la data livrării locuinței trebuie să facă dovada achitării unui avans de 20% din valoarea locuinței exclusiv TVA, achitat integral până la data de 31 iulie 2025 inclusiv.**
- ✚ Suprafața utilă a locuinței este cea definită prin Legea locuinței nr. 114/1996.
- ✚ Anexele gospodărești sunt cele definite prin Legea nr. 50/1991 privind autorizarea executării lucrărilor de construcții.

IMPOZITUL PE VENIT

Impozitul pe anumite venituri din dobânzi

- A fost introdusă obligația persoanelor fizice de a calcula și a declara, prin declarația unică, și de a plăti impozitul pe dobânzile aferente obligațiunilor emise de societăți, persoane juridice rezidente în România, pe piețe de capital din afara României.
- Măsura se aplică veniturilor plătite de societatea emitentă și înregistrate în contul persoanelor fizice începând cu 1 august 2025, indiferent de data emiterii obligațiunilor.

Venituri din alte surse

- Veniturile în bani și/sau în natură primite ca urmare a predării deșeurilor de metale feroase și neferoase și aliajele acestora, din patrimoniul personal, se vor impozita ca venituri din alte surse (fiind excluse din categoria veniturilor neimpozabile).
- Aceste prevederi se aplică pentru veniturile plătite începând cu data de 1 august 2025.

COLUNTAX

CONTRIBUȚIA DE ASIGURĂRI SOCIALE DE SĂNĂTATE (CASS)

Veniturile din pensii

- În cazul veniturilor din pensii, venitul impozabil lunar din pensii se stabilește prin deducerea din venitul din pensie a **sumei neimpozabile lunare de 3.000 lei și, după caz, a contribuției de asigurări sociale de sănătate (CASS) datorată.**
- Astfel, persoanele fizice care au calitatea de pensionari vor datora CASS de 10% pentru veniturile din pensii, pentru partea care depășește suma lunară de 3.000 lei, pentru fiecare drept de pensie.
- Măsura se aplică tuturor categoriilor de pensionari, indiferent de categoria de pensie de care beneficiază, și anume: pensie bazată pe contribuția la sistemul public de pensii, pensie prevăzută de legi speciale (pensie de serviciu), pensie rezultată ca urmare a aderării și contribuției la un sistem de pensii administrate privat sau la sisteme de pensii facultative.
- Măsura se aplică, de asemenea, veniturilor din pensii obținute din străinătate, cu respectarea prevederilor convențiilor de evitare a dublei impunerii încheiate de România cu alte state.
- Aceste prevederi se aplică veniturilor aferente perioadei cuprinse între 1 august 2025 și 31 decembrie 2027.
- **Persoanele fizice care au calitatea de pensionari sunt exceptate de la plata contribuției sociale de sănătate pentru veniturile din pensii realizate începând cu data de 1 ianuarie 2028.**

COLUNTAX

Eliminarea scutirii de la plata CASS pentru anumite categorii de persoane fizice

➤ **Începând cu 1 august 2025 a fost eliminată scutirea de la plata CASS pentru următoarele categorii de persoane fizice:**

- ✚ soțul, soția și părinții fără venituri proprii, aflați în întreținerea unei persoane asigurate;
- ✚ persoanele exceptate prin legi speciale (e.g. cele persecutate politic, deportate, veterani de război);
- ✚ persoanele fizice care au calitatea de pensionari, pentru veniturile din pensii de peste 3.000 lei lunar;
- ✚ persoanele care beneficiază de indemnizație de șomaj sau, după caz, de alte drepturi de protecție socială care se acordă din bugetul asigurărilor pentru șomaj, pentru aceste drepturile bănești;
- ✚ persoanele care se află în concediu pentru creșterea copilului potrivit OUG nr. 111/2010 privind concediul și indemnizația lunară pentru creșterea copiilor, pentru drepturile bănești acordate de această lege;
- ✚ persoanele care se află în concediu de acomodare, potrivit Legii nr. 273/2004 privind procedura adopției pentru drepturile bănești acordate de această lege;
- ✚ persoanele fizice care beneficiază de ajutor social, potrivit Legii nr. 416/2001 privind venitul minim garantat;
- ✚ personalul monahal al cultelor recunoscute.

Contribuția de asigurări sociale de sănătate datorată de persoanele fizice pentru persoanele aflate în întreținere

➤ **Începând cu începând cu 1 august 2025, a fost introdusă posibilitatea ca o persoană fizică care plătește deja CASS pentru ea însăși, să opteze pentru plata CASS pentru o persoană aflată în întreținerea sa (e.g. soțul, părintele fără venituri).**

- ✚ CASS se determină prin aplicarea cotei de 10% asupra bazei de calcul, reprezentând valoarea a șase salarii de bază minime brute pe țară, în vigoare la data de 1 ianuarie a anului în care se exercită opțiunea.
- ✚ Opțiunea se exercită oricând în cursul anului, prin depunerea Declarației unice, iar plata se efectuează în două tranșe:
 - 25% din CASS datorată, la data depunerii declarației unice și
 - 75%, până la data de 25 mai inclusiv a anului următor celui în care s-a exercitat opțiunea.

COLUNTAX

Modificări și completări aduse Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 158/2005 privind concediile și indemnizațiile de asigurări sociale de sănătate:

- Quantumul brut lunar al indemnizației pentru incapacitate temporară de muncă cauzată de boli obișnuite sau de accidente în afara muncii se determină raportat la fiecare episod de boală, în funcție de durata concediului medical, prin aplicarea următoarelor procentaje asupra bazei de calcul determinate potrivit legii:
 -  55% pentru certificatele de concediu medical eliberate pentru o perioadă de până la șapte zile de incapacitate temporară de muncă;
 -  65% pentru certificatele de concediu medical eliberate pentru o perioadă cuprinsă între opt și 14 zile de incapacitate temporară de muncă;
 -  75% pentru certificatele de concediu medical eliberate pentru o perioadă de peste 15 zile de incapacitate temporară de muncă.
- Quantumul brut lunar al indemnizației pentru incapacitate temporară de muncă pentru bolile cardiovasculare: 75% asupra unei anumite baze de calcul.

Pentru mai multe detalii legate de subiectele în cauză, vă recomand să consultați textul Legii și a expunerii de fundamentare a acestora la:

<https://monitoruloficial.ro/>

https://mfinante.gov.ro/static/10/Mfp/transparenta/EMproiectLegemasurifiscale_03072025.pdf

COLUNTAX

Sper că acest buletin vă este de folos.

Vă stau la dispoziție pentru orice clarificări suplimentare.

Vă încurajez să trimiteți acest buletin colaboratorilor dvs.

Cu stimă,

Stela Colun
Consultant fiscal autorizat
Expert fiscal judiciar
Fondatoare

Mobil: +40 748 733 865
stela.colun@coluntax.ro

Colun Tax Consulting SRL
www.coluntax.ro
Societate de consultanță fiscală autorizată
de Camera Consultanților Fiscali din România (CCF)
Membră NRCC și BEROCC
Aleea Barajul Sadului 7
București, sector 3

Primiți acest email deoarece ați fost, sunteți sau, cu speranța că veți fi colegul, prietenul și/sau partenerul meu de activitate / de afaceri și/sau mi-ați oferit cartea dvs. de vizită. Acest mesaj e-mail este destinat exclusiv utilizării destinatarului și poate conține informații confidențiale și / sau privilegiate. În cazul în care primiți acest mesaj de e-mail neintenționat sau dacă nu sunteți destinatarul numit, nu îl puteți divulga, copia sau utiliza; vă rugăm să ne informați despre acest lucru și / sau să ștergeți acest e-mail și orice copie din sistemele dvs.

Colun Tax Consulting SRL poate monitoriza și stoca corespondența prin e-mail pentru a asigura conformitatea cu legea și politicile sale interne și pentru a completa baza de date a relațiilor sale. Colun Tax Consulting SRL are numărul registrului comerțului J40 / 17776/2018 și Codul de înregistrare fiscală RO40297351. Colun Tax este o firmă de consultanță fiscală autorizată, înregistrată la Camera Consultanților Fiscali din România cu numărul 651/2019. Colun Tax protejează informațiile pe care le colectează de la dvs. în conformitate cu Regulamentul general privind protecția datelor (GDPR). P Înainte de a imprima, vă rugăm să vă gândiți la mediu.

În cazul în care nu doriți să mai primiți astfel de informări, vă rog să-mi trimiteți un email cu titlul dezabonare. Vă mulțumesc.